
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
علیرضا قزوه در شب شعر »همه برای فلسطین«:
شاعراشکهاواشعارشرانمیفروشد

مدیر دفتر آفرینش های ادبی حوزه هنری با 
بیان اینکه هر انس��ان انقلابی چیزهایی دارد که 
قابل فروش نیس��ت، گفت: یک شاعر اشک ها و 
ابیات اشعارش را نمی فروشد. به گزارش تسنیم، 
ش��ب ش��عر »همه برای فلس��طین« یکشنبه 
اول اس��فندماه، به مناسبت ششمین کنفرانس 
بین المللی حمایت از انتفاضه فلسطین با حضور 
محس��ن مومنی ش��ریف رئیس ح��وزه هنری، 
علاءالدین بروجردی رئیس کمیس��یون امنیت 
ملی مجلس شورای اسلامی، فاضل نظری معاون 
هنری حوزه هنری و جمع کثیری از ش��اعران و 
ادبای کش��ور برگزار شد. در ابتدای مراسم شب 
شعر »همه برای فلسطین«، علیرضا قزوه مدیر 
مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری در سخنانی 
با بیان اینکه برای هر انس��ان انقلابی، چیزهایی 
وجود دارد که قابل فروش نیس��ت، اظهار کرد: 
یک شاعر اشک ها و ابیات اشعارش را نمی فروشد 
و یک انق��لاب، آرمان های بنیانگذارش حضرت 
امام خمینی)ره( را به هیچ قیمتی نمی فروش��د. 
وی ادام��ه داد: روز قدس و نام فلس��طین با نام 
حضرت امام )ره( گره خورده اس��ت و امروز اگر 
حزب الله لبنان می تواند جلوی اسرائیل بایستد، 
به برکت نام حضرت امام)ره(، آرمان ها و ایده های 
ایش��ان است. جمله ش��نیدنی حضرت آیت الله 
العظم��ی خامنه ای که فرمودند اس��رائیل تا 25 
سال آینده وجود نخواهد داشت، تنها یک حرف 
نیست؛ ایمان داریم که اسرائیل تا 25 سال آینده 
وجود نخواهد داش��ت و حرکت سیدالشهدا)ع( 
تاثیر خود را خواهد گذاش��ت. مصطفی محدثی 
خراس��انی ش��اعر کش��ورمان نیز در بخشی از 
این مراسم، پس از ش��عرخوانی، بیانیه شاعران 
فارسی زبان در حمایت از انتفاضه مردم فلسطین 
را قرائت کرد.  همچنین در این مراسم شاعرانی 
مانند محمدمهدی سیار، محمد سلیمان از کشور 
فلس��طین، حجت الاسلام سیدعبدالله حسینی، 
سکندر حسینی از افغانستان، علیمحمد مودب 
شاعر و مدیرعامل موسسه شهرستان ادب، سید 
احمد ش��هریار از پاکستان، محمدجواد آسمان، 
س��ینا علیمحمدی و... به شعرخوانی با موضوع 
انتفاضه فلس��طین پرداختند. اجرای این مراسم 

بر عهده قادر طراوت پور شاعر آیینی کشور بود

در مراسمی در حوزه هنری مطرح شد 
ماجراینیمروز»جهادی«ساختهشد

مراس��م قدردانی و تجلیل از سازندگان فیلم 
س��ینمایی »ماجرای نیمروز« بهترین فیلم سی 
و پنجمین جش��نواره فجر با حضور تهیه کننده، 
کارگردان، بازیگران و سایر عوامل فیلم در حوزه 
هنری برگزار شد. به گزارش سوره سینما، محسن 
مومنی ش��ریف در ابتدای نشست ضمن تبریک 
به همه عوامل این فیلم گفت: براس��تی شایسته 
تقدیر هستید که در جشنواره فیلم فجر بخوبی 
درخش��یدید.  س��پس محمد حمزه زاده رئیس 
س��ازمان س��ینمایی حوزه هنری گف��ت: فیلم 
»ماجرای نیمروز« اثری ش��جاعانه اس��ت و اگر 
جسارت، شجاعت و پشتکار نمی بود هیچگاه این 
اثر درخشان خلق نمی شد. همچنین، سیدمحمود 
رضوی در این نشس��ت گفت: به لحاظ عقلانی و 
شرایط تولید این فیلم نمی توانست در جشنواره 
فیلم فجر حضور پیدا کند؛ اگر بخواهیم واژه کار 
جهادی را در جایی به کار ببریم به دست اندرکاران 
این پروژه می توانیم بگوییم که کار جهادی کردند. 
وی ادامه داد: 2 ماه شبانه روز پیش تولید این کار 
را انجام می دادیم اما نمی دانستیم پروانه ساخت 
برای این فیلم صادر می ش��ود یا خی��ر؛ و بعد از 
شروع تولید 2 ماه عوامل با تلاش شبانه روزی کار 
کردند. وی گفت: به دلیل همین فضای خوبی که 
مردم برای این فیلم ایجاد کردند، تصمیم گرفتیم 
هر چه زودتر فیلم را اکران کنیم. محمدحسین 
مهدویان در س��خنانی گفت: ع��زم جدی برای 
ساخت این فیلم داش��تیم. از روزی که مشغول 
نگارش س��ناریو بودیم به نوشتن یک کار درجه 
یک فکر می کردیم و به ج��رات می توانم بگویم 

تک تک عوامل ذره ای کوتاهی نکردند. 

درگذشتدوبلوروگویندهپیشکسوت
ایران بزرگمهری راد، بازیگ��ر تئاتر، دوبلور و 
گوینده پیشکسوت دیروز درگذشت. به گزارش 
میزان، ایران بزرگمهری راد، بازیگر پیشکسوت و 
قدیمی تئاتر و دوبله ساعت 3 بامداد دوم اسفند 
ماه به دلیل عفونت حاد ریوی و نارس��ایی قلبی 
در بیمارستان پارسا درگذشت. در کارنامه هنری 
بزرگمهری راد، دوبله جین سیمونز در فیلم هایی 
چون دزیره، المرگنتری، اسپارتاکوس، سرزمین 
پهناور، این زمین مال من است، خرقه، پا در مه، 
پایان خوش، گلوله ای در انتظار است، این می تواند 
شب موعود باشد، تا زمانی که بادبان ها برفرازند، 
بس جوان، بازیگر، آدم و الین، قفس طلایی زرد 

چرک، اندروکلس و شیر دیده می شود.

جدیدترینوضعیتاکران
فیلمهاینوروزی

جلس��ه ش��ورای صنفی اک��ران 2 اس��فند 
۹5 برگزار ش��د و در این جلس��ه قرارداد اکران 
فیلم های جدید به ثبت رس��ید. به گزارش مهر، 
در این جلس��ه قرارداد فیلم »نقطه کور« با کف 
فروش ۴ هفته بع��د از فیلم »خوب، بد، جلف« 
در سرگروه زندگی و »سه بیگانه« با کف فروش 
۴ هفته برای اکران نوروزی در س��رگروه ماندانا 
ثبت شد. همچنین اکران فیلم »هلن« از تاریخ 
۴ اسفند در سرگروه کورش خواهد بود و با ثبت 
قرارداد فیلم »ماجرای نیمروز« با کف فروش ۴ 
هفته ب��رای اکران نوروزی در س��رگروه کورش، 
ای��ن فیلم هم روی پرده می رود. همچنین فیلم 
»یک روز بخصوص« با کف فروش ۴ هفته برای 
اکران نوروزی در س��رگروه آزادی در نظر گرفته 
شد. حذف سرگروهی سینما آفریقا بنا به اعتراض 
شورایعالی تهیه کنندگان و جایگزینی »سینما 
ق��دس« برای س��رگروهی بع��د از برنامه اکران 
نوروز ۹۶ از دیگر مصوبات جلس��ه دیروز بود. بر 
این اس��اس، س��ینما آفریقا فقط تا پایان برنامه 
اکران نوروزی سرگروه خواهد بود. تعویض فیلم 
»شاباش« در سرگروه آفریقا به خاطر کف فروش 
پایین با فیلم »ماحی« از تاریخ ۴ اسفند و تعویض 
فیلم »چهار اصفهانی در بغداد« در سرگروه ماندانا 
به خاطر کف فروش پایین با فیلم »افسونگر« از 
تاریخ ۴ اس��فند نیز از مصوبات جلس��ه شورای 
صنفی اکران بود. اضافه شدن هر دو سالن سینما 
فرهنگ به چرخ��ه اکران فیلم های عام به علت 

کمبود سالن های نمایش فیلم نیز مصوب شد.

در نشست »انسان، رزمنده، نویسنده« مطرح شد
گلعلیباباییسرچشمهاست

نشس��ت عص��ری ب��ا کتاب 
اختصاص به کتاب »انس��ان، 
رزمنده، نویس��نده« داش��ت، 
این کتاب درباره گلعلی بابایی 
و  دفاع مق��دس  س��رداران  از 
نویس��ندگان ادبیات مقاومت است که با اهتمام 
حس��ین قرایی تالی��ف ش��ده و در خبرگزاری 
فارس برگزار ش��د. براس��اس این گزارش، اکبر 
خلیلی، نویسنده در حوزه های داستانی پیرامون 
کتاب »انسان، رزمنده، نویسنده« اظهار داشت: 
زم��ان کمی داش��تم ام��ا این کت��اب را دیدم و 
خواندم. در کن��ار آن، کتاب دیگر آقای بابایی با 
عنوان »همپای صاعق��ه« را نیز مطالعه کردم و 
به صراحت عرض می کنم که آثار گلعلی بابایی 
اعجاب انگیز است. خلیلی ضمن اشاره به اسامی 
کتاب هایی که گلعلی بابایی آنها را منتشر کرده، 
گفت: او ب��رای انتخاب نام هر کتاب نیز زحمت 
بس��یار کش��یده و تعمق داشته اس��ت. بابایی، 
حج��م بالایی از کارها در این حوزه را داراس��ت، 
مثلاً کتاب »همپای صاعقه« معنی بسیار ژرفی 
دارد، چرا که صاعقه در واقع مرگ و گرفتاری در 
حادثه را به ذهن متبادر می کند. او می خواهد به 
درستی مطلب را برساند که جوان ها و انسان های 
پاکیزه ب��ا صاعقه حرکت کرده ان��د.  محمدباقر 
نجف زاده بارفروش از دیگر دوستان گلعلی بابایی 
و عرصه نویسندگی نس��ل خود را شگفت انگیز 
برشمرد و گفت: در روزگار ما دغدغه ها زیاد بود، 
من پزشک لشکر 25 کربلا در مازندران بودم، اول 
پزش��کی می خواندم اما به جبهه رفتم و بشدت 
مجروح ش��دم. پدرم هم مدام می گفت پزشک 
نمی شوی، آخر هم همینطور شد. وی شتابزدگی 
در چاپ و برخی ایرادات در جمله بندی و به کار 
بردن فعل و فاعل را از معایب کتاب دانس��ت و 
گفت: گاهی بیان بزرگنمایی قشنگ نیست ولی 
به صراحت می گویم کلیت کار تحس��ین برانگیز 
است. بی گمان این کتاب ماندگار خواهد شد اما 
چند خاطره و واگویه  خصوصی در کتاب وجود 
دارد که گفتن آنها قشنگ نبود. محمود اکرامی فر 
از شاعران برجسته کش��ورمان، ضمن اشاره به 
انتشار کتاب »انسان، رزمنده و نویسنده« توضیح 
داد: خدا را شاکرم که این کتاب به دستم رسید 
و خواندم، درباره این کتاب صحبت کردن سهل 
و ممتنع اس��ت، سهل از این باب که باید درباره 
کتاب صحبت کن��م، زیرا با کتابی مواجهیم که 
حرف های بس��یار ارزش��مندی دارد. اکرامی فر 
ضمن اشاره به ارزش راوی، تصریح کرد: این فرد 
یعنی گلعلی بابایی باید معرفی می شد، او شایسته 
تعریف اس��ت و باید یک کتاب درباره او نوشته 
می شد. حسین قرایی در پایان این مراسم با بیان 
اینکه 5 سالی است پست اجرایی در ورامین را رها 
کرده ام و به ژانر خاطره و تاریخ شفاهی پیوسته ام، 
گفت: معتقدم گلعلی بابایی نویسنده ای از جنس 
چند نویسنده نیس��ت، او مستندنگار است و به 
نظرم گلعلی سرچشمه است. وی افزود: در مسیر 
مصاحبه های��ی مطول و چند س��اعته پیرامون 
افرادی چون حس��ین بهزاد، ابوالفضل سپهر و... 
صحبت هایی شد اما شاید کسی نداند که کتاب 
»اتل متل« ابوالفضل سپهر توسط گلعلی بابایی 
منتشر شد. او با همکاری احسان محمدحسنی 
این کتاب را منتش��ر کرد. او همین الان هم به 
مادر ابوالفضل سپهر زنگ می زند و جویای حالش 
می شود، چرا که کار گلعلی بابایی گره گشایی از 

خانواده شهداست. 

محس�ن ش�همیرزادی:  در س��ال های 
اخی��ر مس��اله مدافعان ح��رم، جبهه 
مقاوم��ت و مبارزه با تکفیری ها به یکی 
از اجتماعی ترین مسائل تبدیل شده و 
حساسیت آن از سوی گروه های مختلف 
در کشور قابل درک است. با همه اینها 
ام��ا فعالیت های هنری و س��ینمایی و 
حت��ی کارهای رس��انه ای محدودی در 
این حوزه صورت گرفته است. »جشن 
تولد« عنوان فیلمی سینمایی از عباس 
لاجوردی اس��ت که این روزها بر پرده 
سینماس��ت. این فیلم به طور کامل در 
س��وریه فیلمبرداری ش��ده و نخستین 
اثر سینمایی اس��ت که پس از 5 سال 
در چن��د صدمت��ری نیروه��ای داعش 
تولید شده است. این فیلم اصلا صحنه 
بازسازی شده ندارد. عباس لاجوردی در 
گفت وگو با »وطن امروز« از سختی ها و 
تلاش هایی که برای به نتیجه رساندن 

این فیلم داشته است می گوید. 
 داستان فیلم مربوط به چه زمانی است؟ در واقع چه 

مدتی از جنگ می گذشت؟
داستان فیلم مربوط به اول جنگ است، زمانی که 
تکفیری ها هنوز به ریف دمشق نرسیده اند. داعش از 
مدتی قبل تحرکاتش را شروع کرد و زمان ورودش به 
زینبیه با داستان فیلم ما گره می خورد. می دانید که 
آنها وقتی وارد زینبیه ش��دند با توحش بسیار زیادی 
همراه بود؛ آتش��بار سنگینی می ریختند و اگر هم با 
آتش��بار وارد نمی شدند، هرکس��ی را می دیدند سر 
می  بریدن��د و حتی به بچه های ۴، 5 س��اله هم رحم 

نکرده بودند.
 در فیلم هم نمایی داشتید که شبیه به این اتفاقات 

باشد؟
بله! در فیلم هم صحنه هایی داش��تیم. البته من 
تقلیل یافته اش را گذاش��تم، زیرا احساسات خیلی ها 
بالاست و امکان تحمل این فیلم وجود نداشت. بعضی 
از افراد سن و سال داری هم هستند که می گویند چرا 
کارتان اینقدر خشونت دارد، در حالی که باید به شما 
بگویم  در نهایت 5 درصد خش��ونت واقعی را نش��ان 
داده ایم. در واقع ما اصلا خشونتی نشان نداده ایم. شاید 
بعضی منظورشان این است که یک داستان عشق و 
عاش��قی دربیاوریم و بگوییم داعش از کوچه پشتی 
رفته اس��ت! من مدت بس��یار زیادی را برای ساخت 
مستند در سوریه بودم و در طول ساخت مستندهایم 
هر قدم شخصیت های جدید و جذابی می دیدم؛ این 
شخصیت ها را کنار هم گذاشتم و شد خانواده »جشن 

تولد«.
 به ش�ما پیشنهاد نش�د به جای رفتن به سوریه از 

بازسازی استفاده کنید؟
بازس��ازی یک چیز طنزی درمی آمد؛ اتفاقا به ما 
پیشنهادش را دادند. بعضی ها هم اصرار داشتند ما در 
ایران لوکیشن ها را بازسازی کنیم اما من کاملا مخالف 
ب��ودم. آن افرادی که این پیش��نهاد را می دادند اصلا 
بعد از جنگ پای ش��ان را در سوریه نگذاشته بودند. 
من آنجا رفته بودم و می دانستم چه خبر است، دیدن 
آن محیط به بازیگ��ر و عوامل حس می دهد. به من 
پیشنهاد شد بیا همین جا با جلوه های ویژه کار را جلو 
می بریم، بخشی هم دکور می زنیم اما من موافق نبودم 
و هیچگاه ای��ن اتفاق نمی افتاد. به هرحال جلوه های 
ویژه در کش��ور هر میزان هم که قوی باشد اما امکان 
بازسازی این رویداد به صورت جلوه ویژه وجود نداشت 
و بیننده همیشه جلوه های ویژه را در فیلم های پرخرج 
هالیوودی دیده اس��ت و م��ا اگر لنگ می زدیم بدون 

شک تو ذوقش می خورد. 
 چقدر در سوریه  بازسازی صحنه داشتید؟

ما در آنجا بازس��ازی صحنه ای نداشتیم. می توان 
گفت اندکی چیدمان صحنه را تغییر دادیم.

 یعنی همه  آن ویرانی ها طبیعی بود؟
بله! طبیعی بود و ما برای اینکه هرچه پلان های مان 

بکرتر باشد، به داعش نزدیک تر می شدیم.
 چقدر با داعش فاصله داشتید؟

حدود 300 متر. پرچم داعش را واضح می دیدیم، 
در یکی از نماهایی که بسیار نزدیک به داعش شدیم 
دیدم یکی، دو نفر ترسیدند که به آنها گفتم این پرچم 
برای اربعین امام حس��ین است. می گفتند: این کجا، 
پرچم اربعین امام حسین است؟ روی پرچم را داریم 
می خوانیم، این پرچم داعش اس��ت. اینکه می گویم 
منطقه بک��ر، فرض کنید داعش خمپاره اندازی کرده 
است، آرپی جی هایش را شلیک کرده، درگیری های 
ش��هری رخ داده، هرچه در خانه م��ردم بوده بیرون 
ریخته و... همه این اتفاقات افتاده بود و هنوز کسی به 
این ویرانی ها دست نزده بود. ما وارد چنین لوکیشن 
بکری ش��ده بودیم، متاسفانه آنقدر بکر بود که هنوز 
ویروس های آن محیط نیز باقی مانده بود. جسدهایی 
که آنجا می افت��اد با خود ویروس و بیماری به همراه 
داشت و به واسطه ترکیب شدن با خاک و وزیدن باد، 
این خاک ها روی سینه عوامل می نشست و روزی که 
وارد منطقه ویران شده شدیم، بعد از یکی، دو ساعت 
واکنش بچه ها به صورت واضح قابل مشاهده بود؛ اول 
با حالت تهوع ش��روع شد و کم کم از فردا صبح راهی 

بیمارستان شدند.
 خودتان پیش تر کار مستند انجام می دادید، چه شد 

به سمت تولید کار سینمایی با این مشکلات رفتید؟
 بنده در آنجا مس��تند زیاد ساختم و دیدم همه 
حرف هایی که می خواس��تم بزنم را زده ام اما مستند 
بیننده ه��ای مخصوص به خودش را دارد. بس��یاری 
از افراد بویژه خانواده ها هس��تند که تمایل زیادی به 
مستند ندارند و مضمون داستانی برای آنها جالب تر 
اس��ت.  به این نتیجه رس��یدم این ب��ار همان حرف 
حساب را در قالب داستانی بزنم تا درصد بینندگانی 
که این موضوع را می بینند و با آن درگیر می ش��وند 
بیش��تر شود. از طرفی هم خیلی از دوستان سفارش 
می بینند که سینمایی ام را بسازم و حس کردم الان 

دیگر وقتش است تا این اثر سینمایی را بسازم.
 برای موقعیت عوامل و سلامتی آنها احساس خطر 

نمی کردید؟
من الان که دارم فیلم را می بینم، هزاران بار خدا 
را ش��کر می کنم که در این میان کسی کشته نشد، 
به عنوان مثال برای طراحی صحنه نیاز به لاستیک 
داش��تیم، آمدند لاس��تیک را بردارند ناگهان دیدیم 
زیرش بمب کار گذاش��ته شده است. اگر آن منفجر 
می ش��د چه اتفاقی می افت��اد؟ تازه ای��ن در مناطق 
پاکسازی ش��ده بود. یک پلان دیگری داریم که قرار 
اس��ت با آرپی جی ب��ه حرم حضرت زینب ش��لیک 
ش��ود، ما تقریب��ا مجوز همه جا را گرفت��ه بودیم اما 
 م��ن اتفاقی را که در واقعیت آنجا رخ می دهد بخوبی 
می شناسم. برای این پلان باید به پشت بام می رفتیم. 
به بچه ها گفتم بالا نیایید و از جمع 50- ۴0 نفر تنها 
5 نفر رفتیم بالا؛ آن 5 نفر را هم خودم انتخاب کردم؛ 
شما تصور کنید ما می خواهیم صحنه ای را بگیریم که 
آرپی جی مسلح روی دوش مان هست و می خواهیم 
به حرم حضرت زینب شلیک کنیم. آنجا هم چیزی 
به عنوان مش��قی نداش��تیم، خب! تک تیرانداز دارد 
م��ا را می بین��د و تصور کنید آخرین ب��اری که یک 
نفر از همین جا ایس��تاده و آرپی جی دستش گرفته، 
کس��ی بوده که واقعا قصد ش��لیک به حرم را داشته 
و اتفاقا ش��لیک او به گنبد اصابت کرده اس��ت. البته 

آن آرپی جی عمل نکرده و ما هم دقیقا می خواستیم 
همین را در فیلم نشان بدهیم، حالا با آن شرایطی که 
در سوریه وجود داشت به نظرتان آن تک  تیرانداز چه 
می کند؟ آیا صبر می کند ببیند ما ش��لیک می کنیم 
یا خیر؟ گروه فیلمس��ازی هس��تیم یا داعشی؟ آنجا 
تک تیرانداز ها فقط برای ارتش یا فقط برای حزب الله 
نداریم. از همه گروه ها هستند و مثل اینجا نیست که 
فکس بزنید که همه واحدها بدانند ما گروه فیلمسازی 
هس��تیم. طراح صحنه را کشیدم کنار گفتم ما فقط 
فرصت داریم چند لحظه نما را بگیریم و پایین برویم.

 وصف آنجا دقیقا مثل جمله ای اس��ت که رئیس 
س��ازمان سینمایی س��وریه به ما گفت؛ گفتیم ما را 
بیمه کنید. گفت بیمه نداریم. گفتیم پس چه؟ گفت 
فی امان الله. می گویند شب ها در مناطق جنگی نباید 
سیگار بکشید یا حتی ماشین های عبوری را استتار 
می کنند. حالا ما آمدیم در منطقه جنگی  که پرچم 
داع��ش در 300 متری آن برافراش��ته اس��ت، داریم 
نورپردازی می کنیم و تعداد زیادی پروژکتور روش��ن 

کرده ایم تا پلان های شبانه مان را بگیریم.
من بای��د بگویم تقریب��ا نیروهای س��وری هیچ 
همکاری با ما نداشتند؛ وقتی فیلم ما تمام شد، نامه 
اس��لحه و مهمات ما به  ارت��ش هنوز درحال گردش 
ب��ود، با آنکه چند ماه قبل مکاتبات مان را انجام داده 
بودیم عملا هیچ اتفاقی نیفت��اد. اینجا اگر بخواهید 
فیلم جنگی بس��ازید، همه امکانات در اختیار ش��ما 

قرار داده می ش��ود اما ما حتی چاشنی جنگی را هم 
خودمان به صورت دستی ساختیم. تیر مشقی تقریبا 
وجود نداشت و اگر به تیر مشقی احتیاج می شد باید 

خودمان تیرها را مشقی می کردیم.
 درباره هزینه های فیلم صحبت می کنید؟

تمام فیلم با هزینه شخصی ساخته شد. ما بودجه 
کلان نداشتیم. من اگر بودجه مناسبی داشتم بی شک 
کار بس��یار بهتری می ساختم. من در کار خود بسیار 
وس��واس دارم؛ ش��ما دیدید وقتی من بخواهم برای 
آزادی ح��رف بزنم ت��ا آمریکا می روم، آن کش��یش 
آمریکایی را پیدا می کنم تا از او فقط یک سوال بپرسم. 
معتقدم کار باید در حد اعلا باشد. مگر ما چقدر عمر 
می کنیم که بخواهیم کار متوس��ط از خودمان به جا 
بگذاریم؟ من مدام به خودم و بقیه می گویم هرکاری 
می سازی سعی کن بهترین کارت باشد. من عقیده ام 
این است و  همواره می خواهم بهترین کار را از خودم 
ارائه بدهم؛ چه در مستند و چه در سینمایی. اما وقتی 
دس��تت بسته باشد و بگویند تا 3 روز وقت داری کل 
فیلم را جمع کنی و هیچ جا به تو کمک مالی نکند، 
به رغم اینکه به همه رو انداختی؛ در این شرایط  چه 
فش��ارهایی به فیلم وارد می شود؟ یک کارگردان اگر 
بخواهد یک پلان از فیلمش کم کند خیلی س��خت 
اس��ت، من با این وسواس مجبور بودم سکانس خط 
بزنم. آن هم در شرایطی که دیگر مهلتی برای ماندن 
در سوریه نداش��تیم. در روزهای آخر از بس به فشار 
مالی خ��ورده بودیم به عوامل کوکو س��یب زمینی و 
ماکارونی می دادیم؛ آن هم عوامل حرفه ای، از جمله 

علیرام نورایی و احمدکاوری.
طبیعتا ای��ن محدودیت بودج��ه در بخش های 
دیگر هم تاثیر می گذاشت؛ در جلوه های ویژه بصری، 
حت��ی در تعداد عوامل و تجهی��زات. این کار 70 روز 
فیلمبرداری می خواس��ت که ما  آن را در 30 جلسه 
انجام دادیم. اگر من بازیگران بیش��تری از  گیشه به 
همراه خودم می بردم بدون شک اتفاقات بهتری برای 

فیلم می افتاد.

 عوامل و بازیگرانی بودند که از آنها درخواست کنید 
و جواب رد بدهند؟

بله، خیلی! از آن جمعیت فقط همین معدود افراد 
بودند که نام شان را در فیلم می بینید. چندین برابر این 
جماعت ما تماس گرفتیم و بسیاری از آنها زمانی که 
متوجه می شدند داستان سوریه است، نمی گذاشتند 
تلفن به یک دقیقه برس��د و زود تمامش می کردند. 
بعضی ها هم بعد از ۴-3 روز از »بلی«ش��ان پشیمان 

می شدند و عذرخواهی می کردند. 
ما در آنجا س��وژه های بس��یاری داریم که به قوام 
محور مقاومت و نظام اس��لامی و ایران مرتبط است. 
ما فیلمنامه هایی را آماده در دس��ت داریم که هزینه 
زیادی ندارد اما پیامدهای بسیار تاثیرگذاری خواهد 
داش��ت. داعش برای س��ر بریدن به اندازه یک فیلم 
سینمایی ما هزینه می کند، هیچ کدام از اینها بی جهت 
اتفاق نمی افتد؛ آنها عوامل حرفه ای رسانه ای دارند کما 
اینکه قبل از این به عوامل خود ما هم پیشنهاد حضور 
در داعش را داده بودند. امیدوارم مسؤولان این مطلب 

را بخوانند تا من بتوانم فیلم بعدی ام را بسازم. 
الان دیگر به یک »جش��ن تولد« که نباید اکتفا 
کرد؛ ذهن مردم ما هنوز درگیر این مس��اله است که 
چرا ما در س��وریه می جنگیم؟ چرا هزینه می کنیم و 
چرا شهید می دهیم؟ یک مسؤول می تواند بگوید خب! 
نمی دانند که ندانند اما  این آتش زیر خاکستر است، 
م��ردم باید بدانند چرا این اتفاق��ات رخ می دهد، اگر 

آنها از واقعیت آگاه شوند نه تنها تقابلی 
ندارند، بلکه به حمایت از جبهه مقاومت 

نیز می پردازند.
بع��د از اکران فیلم، م��ن دیدم یک 
خانم بدحجاب دم در ایستاده و منتظر 
من است، گفت من تا الان ایستادم که 
فقط یک چیز بگوی��م؛ اینکه تا قبل از 
این من می پرسیدم چرا باید در سوریه 
بجنگیم و هزینه کنیم اما الان می گویم 
چرا نجنگیم و چ��را هزینه نکنیم. من 
تمام فیلم را به خاطر  همین س��اختم 
و به هدفم رس��یدم. عباس لاجوردی با 
سرمایه شخصی 2 دوستش یک »جشن 
تولد« س��اخت که اگر آنها نبودند هنوز 
در کشور فیلمی درباره این حادثه مهم 
جهانی ساخته نشده بود. چرا نباید حتی 
یک فیلم در این باره ساخته شده باشد؟ 
آیا ما درگیر روزمره های اداری نشده ایم؟ 
آیا نفاق نفوذی ها را در زیردس��تی های 
س��ازمان های فرهنگ��ی فهمیده ایم؟ آی��ا آنها باعث 
نشدند ذهنیت مس��ؤولان رده بالا منحرف شود؟ باز 
هم می پرسم چرا بعد از 5 سال یک فیلم داستانی از 
این رویداد نداشتیم؟ هنوز در نقشه داعش نام ایران 
وجود دارد و ما بابت آن این همه ش��هید مدافع حرم 
داده ایم. اگر همین مدافعان حرم نبودند تمام همین 
افراد مس��ؤول باید دغدغه این را می داشتند که زن 
و بچه ش��ان را از ش��ر داع��ش حفظ کنن��د. مگر در 
س��وریه این اتفاق نیفتاد؟ آنقدر آمار تجاوز بالا رفت 
که نامش را جهاد نکاح گذاشتند. داعش که خطر و 
مساله بزرگ دنیاست هدف اصلی اش تهران است؛ آن 
وقت مسؤولان برای این مقابله چه میزان کار فرهنگی 
انجام دادند؟ الان در ایران بشدت مشغول کار فکری- 
فرهنگی هس��تند، دقیقا همان کاری که در سوریه 

کردند و چند سال بعد کبریت آتش فتنه را زدند. 
 با همه اینها شما دغدغه شخصی را اولویت دادید و 

دنبال ساخت »جشن تولد« رفتید؟
بله! البته به من پیش��نهاد می دادند که یک کار 
آس��ان و راحت تر را ب��رای اول کار برعه��ده بگیرم، 
می گفتند در سوریه هم که می خواهی بسازی، یک 
کار آپارتمانی بس��از ولی من بای��د یک حرف جدی 
می زدم. نمی خواس��تم فیلمی ساده س��اخته باشم، 
می خواستم تاثیری بگذارم و می دانستم که فقط بنا 
نبود کارگردانی کار را انجام دهم، بلکه بنا بود همه کاره 
فیلم باشم. مسائل مالی- اداری و هماهنگی بین افراد 
را خودم باید برعهده می گرفتم. از هماهنگی با مردم 
کوچه و بازار تا رایزنی با وزرای س��وریه. در بین زمان 
استراحت و ناهار عوامل، در آن شرایط بحرانی از ریف 
دمشق ماشین می گرفتم برای دیدن فلان مسؤول به 
دمشق می آمدم و باز برمی گشتم. شرایط سختی بود.

 به نظر می رسد وضعیت پخش »جشن تولد« اصلا 
مناسب نیست؛ چرا این اتفاق رخ داد؟

 م��ا فیلم را در آن ش��رایطی ک��ه توصیف کردم 
س��اختیم اما به لطف خدا آنقدر خوب ش��د که این 
فیلم به جش��نواره فجر با تمام مسائلی که خودتان 
بهتر می دانید راه پیدا کرد، در حالی که فیلمی مثل 
»هیهات« که بازیگران آن داور جشنواره هم بودند راه 
پیدا نکرد. جایزه عماد مغنیه را هم توسط دختر سردار 
سلیمانی گرفتیم که برای بنده خیلی شگفت انگیز بود. 
جایزه ققنوس و س��ینمای ای��ران را هم گرفتیم اما 
ببینید وضع پخش ما به چه ش��رایطی دچار ش��ده 
اس��ت. این تنها فیلمی است که بعد از 5 سال درباره 
این جنگ عظیم ساخته ایم.  من متاسفانه باید بگویم 
که بعضی از خانواده های مدافعان حرم حتی توانایی 
تامین هزینه بلیت سینما را هم ندارند، در این ارتباط 
کدام نهاد ها مس��ؤولند؟ ما یک اکران داش��تیم برای 
خانواده های مدافع حرم فاطمیون؛ فرزند یکی از شهدا 
وقتی وارد سینما شد با صدای بلند گفت: »اینجا چه 
خبره؟« او تا حالا سینما ندیده بود. هر اداره و ارگان 
حداقل می تواند برای کارمندان و اعضای خود بلیت 
بخرد. من خواهش می کن��م از همه که کاری کنند 
»جشن تولد« دیده شود. می دانید چرا؟ چون فیلم ما 
الان یک سالن برای اکران دارد 5 سالن دیگر هم در 
بدترین سانس های خود این فیلم را اکران می کنند. در 
حالی که حوزه هنری ۹0 سالن در اختیار دارد،  فیلم 
ما بعد از جشنواره اکران شده است یعنی در بدترین و 
مرده ترین زمان اکران. در شهرستان ها هم هنوز هیچ 
اکران��ی نداریم و اگر تا آخر هفته فیلم فروش بالایی 
نداشته باشد آن را از پرده پایین می کشند. در بدترین 
زمان و مکان ممکن »جشن تولد« را اکران کرده اند، 
حال چگونه انتظار دارند این فیلم فروش داشته باشد؟ 
تلویزیون روزی 3 عدد تیزر پخش می کند و سازمان 
ش��هرداری هنوز اجازه  نصب بیلبوردهای ش��هری را 
نداده اس��ت. پس کار فرهنگی در اینجا چه معنایی 
می ده��د؟  اگرچه آقای ایل بیگی در وزارت ارش��اد و 
آق��ای نیرومند و انجمن س��ینمای دفاع مقدس بعد 
از تولید در فیلم مش��ارکت کردن��د و آقای مومنی و 
حمزه زاده نیز پخش فیلم را برعهده گرفتند و تاکید 
داشتند که تبلیغ مناسبی برای فیلم صورت گیرد اما 
خب! ما هنوز شاهدیم تعداد سالن های بسیار اندکی 
به این فیلم اختصاص داده شده است. من البته باید از 
2 سرمایه گذار فیلم و دوستانم آقایان  نصرت نوری و 

عباس فاتح که بسیار کمک کردند تشکر کنم. 

گفت وگو با عباس لاجوردی که نخستین فیلم سینمایی را درباره حوادث منطقه کارگردانی کرده است

لوکیشن؛300متریداعش
اخبار
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 گفتیم ما را بیمه کنید. رئیس 
سازمان سینمایی سوریه گفت 

بیمه نداریم. گفتیم پس چه؟ گفت 
فی امان الله. می گویند شب ها در مناطق 

جنگی نباید سیگار بکشید یا حتی 
ماشین های عبوری را استتار می کنند. 

حالا ما آمدیم در منطقه جنگی  که 
پرچم داعش در 300 متری آن برافراشته 
است، داریم نورپردازی می کنیم و تعداد 

زیادی پروژکتور روشن کرده ایم تا 
پلان های شبانه مان را بگیریم

روز
ن ام

 وط
ی،

در
 حی

یم
راه

س:   اب
عك

 


